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Аннотация. Исследована адсорбция многоатомных спиртов на различных силикатах, входящих в состав вя-
жущих материалов, выявлено влияние природы и пористости адсорбента. Рассмотрены закономерности дви-
жения жидкой фазы под действием капиллярных сил в пористой среде, изучена сравнительная степень насыще-
ния бетона агрессивными средами, вступающими в адсорбционное взаимодействие с поверхностью капилляров 
цементного камня. Установлен характер влияния гидравлических минеральных добавок на адсорбционную спо-
собность многоатомных спиртов и стойкость бетона. Наиболее опасными по отношению к бетону при всех ре-
жимах испытаний являются растворы многоатомных спиртов низких концентраций. 
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Abstract. The adsorption of polyatomic alcohols on various silicates that are part of the binding materials was 
investigated, the influence of the nature and porosity of the adsorbent was revealed. The regularities of the movement of 
the liquid phase under the action of capillary forces in a porous medium are considered, the comparative degree of 
saturation of concrete with aggressive media entering into adsorption interaction with the surface of capillaries of cement 
stone is studied. The nature of the influence of hydraulic mineral additives on the adsorption capacity of polyatomic alcohols 
and the durability of concrete has been established. Solutions of polyatomic alcohols of low concentrations are the most 
dangerous in relation to concrete in all test modes. 
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